
Construcþii europene
ºi în România

Interviu cu domnul Corneliu Fecioru, membru în Consiliul de Administraþie,
Vânzãri ºi Marketing din cadrul Wienerberger Sisteme de Cãrãmizi

Reporter: Eficienþa energeticã este o
temã de actualitate pentru Uniunea Eu-
ropeanã. Care sunt implicaþiile acestui
proces pentru þara noastrã?

Corneliu Fecioru: Eficienþa energeticã a
clãdirilor este o preocupare actualã în
plan european, România trebuind sã tran-
spunã în cel mai scurt timp în legislaþia na-

þionalã ºi sã implementeze cele douã di-
rective ale Uniunii Europene, respectiv
Directiva Europeanã 31/2010/UE referi-
toare la eficienþa energeticã a clãdirilor ºi
Directiva 2012/27/UE pentru eficienþã
energeticã (DEE).

Reporter: În prezent, se aflã în proce-
dura de aplicare Directiva 31/2010, care
presupune reducerea cu 20%, pânã în
2020, a emisiilor cu efect de serã ºi a
consumului de energie, precum ºi
creºterea ponderii surselor de energie
regenerabilã în total consum, cu pânã la
20%. Potrivit statisticilor, nu se va reuºi
scãderea consumului de energie cu
20%, pânã în anul 2020, la nivelul UE.
Care credeþi cã sunt motivele ce stau la
baza acestei situaþii ºi ce ar trebui fãcut
pentru grãbirea acestui proces?

Corneliu Fecioru: Cu privire la Strategia
Europeanã 2020, din cele trei obiective
denumite pe scurt 20-20-20 probabil
vor fi atinse doar primele douã, ºi anu-
me reducerea cu 20% a emisiilor de
gaze cu efect de serã ºi creºterea pon-
derii surselor de energie regenerabile
pânã la 20% (energie “verde”).

Pentru a atinge al treilea obiectiv, de
reducere cu minim 20% a consumului
de energie, mai bine spus creºterea cu
20% a eficienþei energetice, este nevoie
de un efort concertat pe mai multe pla-

nuri - de la producþia energiei, la tran-
sportul, distribuþia ºi implicit consumul
acesteia. Sã nu uitam cã, atât în România,
cât ºi în Europa, consumãm circa 40%
din totalul energiei pentru a încãlzi ºi
pentru a ventila clãdirile existente, atât
din segmentul rezidenþial, cât ºi din do-
meniul public.

Reporter: Directiva 27/2012, care va
trebui transpusã în legislaþia noastrã,
presupune, printre altele, ca, începând
cu 2020, orice clãdire nou construitã sã
aibã un consum de energie aproape de
zero. Astfel, statele membre UE sunt
obligate sã înceapã lucrãrile de izolare
termicã a instituþiilor publice, unde s-a
constatat cã existã cea mai mare pier-
dere de energie. Sunt pregãtiþi produ-
cãtorii din piaþa de profil pentru un
astfel de proces? Consideraþi cã vom
reuºi sã ne aliniem noilor reglementãri?

Corneliu Fecioru: Un numãr de obligaþii
devin iminente pentru autoritãþile
române, conform Directivei 2012/27/UE.
Dintre acestea, le menþionez pe acelea
pe care le considerãm prioritare:

- Prezentarea unei strategii pe termen
lung pentru mobilizarea investiþiilor în
renovarea stocului de clãdiri rezidenþia-
le ºi comerciale, atât publice, cât ºi pri-
vate, existente la nivel naþional (terme-
nul - 30 aprilie 2014);
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Þ
ara noastrã trebuie sã trans-
punã în legislaþia autohtonã
Directiva privind eficienþa
energeticã, în prezent aflân-

du-se în procedura de implementare
Directiva ce reglementeazã reabilita-
rea termicã a imobilelor. Noua Direc-
tivã obligã la realizarea unui plan na-
þional de acþiune, care include ºi o
componentã privind reabilitarea clãdi-
rilor publice. Astfel, statele membre UE
sunt obligate sã înceapã încã din acest
an lucrãrile de izolare termicã a institu-
þiilor publice, unde s-a constatat cã
existã cea mai mare pierdere de
energie, 40% din pierderi provenind
de la clãdiri.

Un raport preliminar recent al Uniunii
Europene aratã cã reducerea consumu-
lui de energie a fost realizatã doar în
proporþie de 15-16% ºi cã þinta de 20%
impusã pentru 2020 este foarte greu
de atins.

În aceste condiþii, pentru a accelera
mãsurile pe care statele membre tre-
buie sã le ia, UE a adoptat noua Directi-
vã privind eficienþa energeticã.

Iulian Iancu, preºedintele Comisiei de
Industrii ºi Servicii din Camera Deputa-
þilor, ne-a spus, recent, cã þara noastrã
are o problemã la nivelul autoritãþilor
locale. Primãriile nu au, în opinia dom-
niei sale, expertiza ºi personalul nece-
sare pentru întocmirea strategiei ener-

getice a oraºelor ºi a planului de acþiu-
ne, care include ºi lucrãrile de reabilita-
re termicã.

Domnul Iancu ne-a precizat: “Din pã-
cate, toate oraºele, inclusiv Capitala,
nu au dus la bun sfârºit strategia ener-
geticã. Au ieºit din termen ºi acum tre-
buie sã o ia de la capãt. Ne trebuie de
urgenþã un corp de experþi la nivelul
fiecãrui oraº, care sã întocmeascã aceste
planuri de acþiune. Din fericire, institu-
tele de specialitate din þarã ºi din strãi-
nãtate au câteva proiecte concrete în
România. Primãriile mai pot apela la
firmele de specialitate, care atrag sin-
gure finanþarea necesarã pentru im-
plementarea programului de eficienþã

energeticã, iar municipalitãþile plãtesc
gradual serviciul prestat”.

Implementarea Directivei privind efi-
cienþa energeticã presupune un efort
investiþional important, numai pe par-
tea de reabilitare termicã fiind necesa-
re miliarde de euro, apreciazã domnul
Iancu.

UE oferã granturi pentru izolarea clã-
dirilor publice pânã în 2020.

Despre eficienþa energeticã ºi proce-
sul de implementare a directivei din
domeniu ne-a vorbit, într-un interviu,
domnul Corneliu Fecioru, membru în
Consiliul de Administraþie, Vânzãri ºi
Marketing din cadrul Wienerberger
Sisteme de Cãrãmizi.



- Începând cu 1 ianuarie 2014, o pro-
porþie de 3% din suprafaþa totalã a clã-
dirilor încãlzite ºi/sau rãcite deþinute ºi
ocupate de administraþia centralã sunt
renovate anual pentru a îndeplini cel
puþin cerinþele minime în materie de
performanþã energeticã stabilite de sta-
tul membru în cauzã în temeiul artico-
lului 4 din Directiva 2010/31/UE. Pon-
derea de 3% se calculeazã la suprafaþa
totalã a clãdirilor cu o suprafaþã totalã
utilã de peste 500 mp deþinute ºi ocu-
pate de administraþia centralã a statului
membru în cauzã, care nu îndeplinesc,
la data de 1 ianuarie a fiecãrui an, cerin-
þele naþionale minime privind perfor-
manþa energeticã stabilite în temeiul
articolului 4 din Directiva 2010/31/UE.
Începând cu 9 iulie 2015, pragul respec-
tiv este coborât la 250 mp.

- Statele membre au fost obligate sã
notifice Comisiei, pânã la 5 decembrie
2013, mãsurile de politicã pe care inten-
þioneazã sã le adopte în ceea ce priveºte
schemele de obligaþii privind eficienþa
energeticã.

Reporter: O problemã semnalatã de
reprezentanþii autoritãþilor este cea a
meseriilor noi, care vin odatã cu imple-
mentarea de noi tehnologii în lanþul de
producþie, fiind nevoie de modificarea
nomenclatorului de meserii, întrucât nu
existã montatori de turbine eoliene sau
meserii specifice din zona de montare -
întreþinere - exploatare parcuri fotovol-

taice. Dacã ar exista legislaþia specificã
de formare profesionalã, ar exista ºi
specialiºti în aceste domenii? Companii-
le ar fi dispuse sã susþinã cursuri de for-
mare profesionalã în aceste sectoare?

Corneliu Fecioru: Problema noilor me-
serii de tipul celor mai sus este realã. În
acelaºi timp, am dori ca ºi pentru mese-
riile tradiþionale sã avem calificatã forþã
de muncã. Vedem o nevoie ca pentru
meseria tradiþionalã de zidar sã existe
programe de pregãtire profesionalã
pentru a pune în mod corect în operã (ºi
astfel pentru a obþine o clãdire de cali-
tate) atunci când folosim blocuri cera-
mice ºlefuite ºi mortar în pat subþire,
spre exemplu. Wienerberger deruleazã
programe de instruire a meºterilor zidari
pentru punerea corectã în operã a acestui
tip de produse, recent introduse pe pia-
þa din România.

Reporter: Devine din ce în ce mai im-
portant modul de proiectare ºi realizare
a construcþiilor, cele douã directive eu-
ropene din domeniu urmând sã influen-
þeze profund piaþa de profil ºi sectoare-
le conexe acesteia. Aveþi proiecte noi,
speciale, în acest sens?

Corneliu Fecioru: Wienerberger a lan-
sat în 2012, în Austria, conceptul Casa
e4 din cãrãmidã, un concept actual de
construcþie rezidenþialã eficientã ener-
getic, ca rãspuns la provocãrile de mâi-
ne ºi care îndeplineºte cerinþele de efi-
cienþã energeticã pentru construcþiile

noi, realizate începând cu anul 2020
(Directiva europeanã 31/2010).

Prima casã a fost deja realizatã în
oraºul Zwetll, Austria, iar în 2014 Casa
e4 din cãrãmidã de la Wienerberger se
va realiza ºi în România. Acest tip de lo-
cuinþã încorporeazã conceptul de pro-
iectare ºi folosirea de materiale de cali-
tate superioarã, care permit realizarea
unei clãdiri cu consum de energie apro-
ape zero.

Pentru a vorbi încã de la început de o
casã eficientã ener-
getic, trebuie avute
în ved ere câteva
elemente: utilizarea
de blocuri ceramice
cu goluri verticale,
introduse în
România de Wie-
nerberger, care evi-
t ã p i e r d e r i l e d e
energie ºi, în acelaºi
timp, asigurã un cli-
mat sãnãtos; proiec-
tarea unei structuri compacte a clãdirii;
utilizarea energiei solare pe cât de mult
posibil, începând de la simpla amplasa-
re corectã a casei pe teren, astfel ca
încãperile care necesitã luminã sã bene-
ficieze din plin de lumina naturalã; evi-
tarea punþilor termice, utilizând corect
produse ceramice atât pentru zidãrie,
cât ºi pentru planºeu; utilizarea cãrãmizi-
lor inovatoare eficiente termic, având rol

de rezervor de energie termicã.
Cãrãmizile acþioneazã ca un acumula-

tor de cãldurã de la soare sau de la alte
surse de încãlzire din casã ºi care elibe-
reazã cãldura în casã numai atunci când
scade temperatura de afarã. Ca rezultat,
în interior, temperatura ambientalã
rãmâne echilibratã.

Reporter: Aºadar, Casa e4 este, în vi-
ziunea dumneavoastrã, locuinþa cu con-
sum de energie aproape de zero…
Corneliu Fecioru: Da, Casa e4 din cãrãmi-

dã de la Wienerber-
ger este materializa-
rea viziunii noastre
privind casa cu con-
s u m d e e n e r g i e
aproape zero.

Reporter: Ce feed-
back aveþi din partea
celor care locuiesc în
locuinþe de acest
gen?

Corneliu Fecioru:

Noul nostru concept
a fost lansat de companie în 2012 ca o
soluþie viabilã la provocãrile caselor vii-
torului. Beneficiarii Casei e4 din Austria,
prima casa e4 din Europa, sunt încântaþi
de combinaþia de eficienþã energeticã,
durata lungã de viaþã a casei ºi calitatea
vieþii.

Reporter: Mulþumesc!
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"Consumãm circa 40%
din totalul energiei
pentru a încãlzi ºi
pentru a ventila

clãdirile existente, atât
din segmentul

rezidenþial, cât ºi din
domeniul public".
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